
• 

Přiznávám se k řádu 
Výcviky Jarosla~a ~kály, je~noho ze zakladatelů legendárního 

psychoterapeuttckeh~ v~yste':1u SUR, se staly známé svým řádem 
důrazem na zdravy z1votn, styl. I ve svých sedmaosmdesáti I t h 

a , v, , , e ec 
Jaroslav Skala nepouz,va vytah a chodí po schodech . 

Jak ·ste spokojený se současným vzdčlává 1úm 
J ""? 

v psychoterapu · . . . . 
Mohu mluvit jen za 111111, kterou v dem v Prazském 
1,choterapeutickém in litu tu, kde nabízíme lo, o r 

P~lm osvědči l o. Praž ká psychoterap utická fakulta břží 
na kl · k I ·rxk I • . • ž dvanáct let. Vzni · a Ja ·o 1r L ·a sov, protozc J lil uz 
~ředem my leli na to, že b ~hom jednou mohli vyt voři l 
soukromou p ychoternpeullcky laděnou vy okou školu, 
což se také s1alo. Dne má oficiální hlavi čku Prnžské 
vysoké ·koly psycho ociálních tudií, j jíž 011řá tí j 
víkendové psychoterapeutické teor Lick• tudium. toní 
škola e osvědčila a v nové už fungují dva ročníJ..·y. J m 
ale jenom jedni z mnoha, kteří vzdě lávání 

v psychoterapii nabízejí. 
Co se vám při psychoterapeutickém vzdělávání 

osvědčilo? 
Byly to postupy, které jsme vytvoři li už na začálku 

svépomocného vzdělávacího hnutí SUR, kdy jsme měli 

málo příležitostí ke vzděláváni. Přitom jsme i tehdy 
říkali , že pacienti potřebuj í lépe vtděl ané a fundovan' 
terapeuty. O vědčil e nám dlouhodobý charakter 
výe1~ku s pěti ty vý~kovými hodinami. Dalším 
osvědčeným postupem bylo uspořádání komunity do 
několika kupin, kdy se frekventanti mohli učit pracovat 
jak ve velké komunitě, tak i v malé skupině. Osvědčila se 
nám také trpělivost, nesnažili jsme se příliš chvátat, 
dávali i me důraz na lo, abychom se setkávali pravidel ně. 
Znám komunity, které se toho snaží zvládnout co nejvíc 
a jsou pak hrozně unavené. Pracují sedm dní v J..71se a na 
konci soustředění jsou frekventanti i lektoři zničeni. 

Dbali jsme na to, aby se už po pol ovině výcviku snažili 
saD11 frekventanti vést za supe1vize l ektorů skupiny 
1 ~omumty. V současné době chystáme už sedmou 
vyCV1kovou komunitu řady Big SUR jíž se věnuji a jejíž 
blaho D1J leží na srdci. ' 

' I ' I 

Od roku 1935 st d . , 
Institut těles . ~ oval medicinu a současně tehdejší 
v Praze p ne "Y~ho':Y a sportu na Karlově univerzitě 
Pražské. o uk?nc_en1 studií pracoval od roku 1946 na 

české al~it~ iatncké klinice. Patří k zakladatelům 
a Eduardem0Uorbg1e a spolu s Jaromírem Rubešem 

anem zal „ I • , 
l'al)euticky' ch \/\íc .k. S 021 cesky systém psychote-
111;,.1n; ·, v, u UR vn - • b 
-- .... , Výcvik vět .. • ' emz a solvovala terape-

, s1na cesky' h 
l>Odllel se také n 

I 
c pychoterapeutů . Spolu-

tera . a za o žen i so k é • . 
l>eut1cké fakulty a Pr • _u rom Prazske psycho-

clálních studií. azske vysoké školy psychoso-

Kdyt srovnáte systém SUR s ostal:lúmi systémy, co 
máte navíc a co vám chybí? 
Řekl bych, že některé jiné výcviky mají lépe 

propracovaný program. SUR je základní výcvik 
a frekventantům radíme, aby po určité době absolvovali 
specializační výcvik, například y temickou nebo 
rodinnou terapii. Řada našich frekventantů výcvik 
skončí, ale protože jsou "hladoví", začne jim po chvíli 
něco chybět. SUR chápu jako základní vzdělání, které 
potfobuje nástavbu, a ostatní systémy, jako gestalt 
terapie, kognitivně-behaviorální, psychoanalytická 
psychoterapie se pro nás se svýrnj velmi propracovanými 
programy jako nástavba velmi dobře hodí. 

Řada výcvikových sys témů poskytuje velice kvalimí 
programy, některé z Ilich jsou ale pouze teoreticJ..-y 
sofistikované, nemají řád a pořádek v sebezJ..71šenostni 
oblasti, nedbají třeba na to, aby měli frekventanti dobrý 
živol:!ú styl. Nechci to hanět, ale nemůžu ani chválit, 
jes ůiže někde přijde na ranru rozcvičku z dvaceti pěti lidí 
jen pět. Jsou vynikající ve vědě a v teoretických 
programech, ale chybí jim něco ze zdravého způsobu 

života. • 
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Dostávám 
překvapivě hodně 

zpětných vazeb 
podle pravidla -
když člověk něco 

dá, také něco 
dostane. Takže Lo 
všechno je pro mě 
vlastně radostná 
námaha. 



Řada výcvikových 
systémů poskytuje 

velice kvalitní 
programy, některé 

z nich jsou ale 
pouze teoreticky 

sofistikované, 
nemaj í řád 
a pořádek 

v sebezkušenostní 
oblasti, nedbají 
třeba na to, aby 
měli frekventanti 
dobrý životní styl. 

• Očekával byste větší spojelÚ výcviku se zdrm-ým 
životním stylem? 

epodceňoval b ch jej. Sebezk.'U • enost není jenom 

intelektuální. Jestliže mi teorie běží hladce, ale ečcr Lo 

t~hneme do dvou hodin i když třeba bez alkoholu, j em 

rano utahaný a na rozcvičku nemám ča ani chuť. 

Zdánlivě to jsou banality, ale já je považuji za dů l ežit . 

eformální program UinoŽ1'íuje navazovat vztahy 
zase jinak. 

K tomu bych měl využít pro tor v malých skupinách 

nebo v komunitě. Je potřeba, aby Lo bylo tady a teď a ne 

se čekalo, až půjdeme do hospody a tam to bude uvolněné. 

Je moŽllé do skupin, kde vládne většinou prncoviú 

atmosféra, vtáhnout i neformální prvek popovídání 
si nebo zábavy? 

Je to možné, pokud Lo lektor umí. Je možné i 

protáhnout tělo i během skupiny, kd všichni vyběhnou 

a dělají na stráni kopičiny a za e se vrací zpět. Mohou 

se U\'Olnit, ale je potfoba to připravit. 

Také mi trochu u některých systémů chybí, že při 

ranní komunitě frekventanti neví, co bude ten den na 

programu. Podle mého má program viset, má na něm být 

napsáno, co je povinné a co je dobrovolné. Frekventant 

mu í být informován o tom, co je a co bude. To je moje 

přiznání k řádu a k pořádku a jde to až tak daleko, že 

jsem do poslední šesté komtmity Big SURu nepřija l 

kuřáh.·y, i když to byli výborní lektoři . To je jako kdyby byl 

někdo obézní a přednášel o zdravém život11ím stylu. 

Pokud je třeba i výborný lektor silný kuřák, a bohužel 

takoví jsou, myslí ča to posledních třicet minut jenom na 

cigaretu. 
Jaké další kategorie z životního stylu jsou pro vás 

rozhodující? 
Tělesná aktivita. Frek.-ventanti nemají na rozcvičku 

jenom chodit, ale v příštím běhu výcviku po nich 

budeme chtít, aby se ami naučili tl'i kvalinú rozcvičky, 

aby jenom neodbyli svou povinnost, ale aby pohybově 

upoutali a potěši li své kolegy. To všechno jsou detaily, 

které ale vytváří kvalitu celku. 
Když přemýšlím o programu, který nabízí 

Psychoterapeutická faktůta , nebo Pražská vysoká 

škola psychosociálních studii, nemůžu se ubránit 

dojmu, že v něm chybí oba prvky, na které kladete 

takový dfu•az, tedy jak spojení se zdravým životním 

stylem, tak i sehezkušenost, bez níž se psychoterapíe 

provádět nedá. 
To je pravda. Z velké části skutečně chybí, protože se 

jedná spíše o teoretické vzdělávání, i když na vysoké 

škole mají studenti i praxi. Někteří z těch, kdo navš těvují 

po víkendech Psychoterapeutickou fakultu, se přihlásí 

i do výcviku, a tam si to prožijí. Na fakul tě si to tak jen 

připomenou . l tam se ale někdy protahuje tělo a někdy 

se i zpívá, záleží Lo na lektorech. Někteří si jenom 

odpřednáší svůj díl, frek.-vcntanti jim zatJeskají, ale 

nenavazují spolu už další komunikaci. To se mi zdá málo. 

Lektor by měl vytvoři t atJnosféru, aby kromě toho, že je 

přednáška moudrá, byla také veselá. 
Jestliže aJe netú součástí vzdělání to, co považujete 

za důležité, nechybí absolventům takového 
vzdělávání něco )lodstatného? 

JestJiže začínají v pátek odpoledne a končí v sobotu 

večer, těžko se do programu zařazují prvk-y 
sebezkušenosti nebo pohybu. Pokud ale mají štěstí 

Za~ladatelé SURu, po nichž je psychoterapeutický s st 

pojmenován (zprava): Jaroslav Skála, Eduard Urba y Jen, 

Rubeš. Název výcviku je tvoren zkratkou počátečn °11 
ar~ 

písmen Jmen zakladatelů. rc 

a zvolí si seminář, na kterém se díky lektorovi vvtl'oři 

ch'1věrnčjší atmosféra, je to možné. Ne vždy se aÍe 
setkáváme s tím, že studenti usilují o co nejrozsáhlei~ 

vzdělání. ěkdy musíme čelil studentům, kteří bych• 

mít studium pohod lněfí, než jim nabízíme. To bv bii 

konec. Jakmile začnete snižovat požadavky, diiv ~ebo 

později se do taví špatné výsledk-y. 

V současné době je každé p ychoterapeutické vzd 

placené. Když i představím částky, které z takového 

studia inkasují lektoři, napadá mě, zda je to vůbecjes:; 

etické. Jeden významný praž k-ý psychiatr 
o psychoterapeutickém vzdělávání prohlá il, že jeto 

taková forma společenské hry Jetadlo·. 
Place1ú lektorům je mi trochu vzdálené, protože·

ho nezažil. Skupina SUR, která vedla výcviky do roku 

1989, je vedla zdarma. Frek.-ventanti si platili jenom 

stravu. Investovali svou námahu a rolný ča . Pol11d~, 

začal vydělávat po roce J 989, zejména na fak11ltě, 

projevil jsem účinnou lítost a peníze dávám do nndatT. 

která by měla v budoucnu pomoci nejlepším studenlUI 

při psychoterapeutick-ých studiích. . 
Mluvil jste o účinné lítosti. Zdá se vám tedy poDff 

lektorů neetická? 
To je trochu intelekt11álská námitka. Lektoři 

nedostávají nijak zvlášť velké peníze. Do távoji tol'1, 

se vůbec vzdělávání chtěli účastn it. ižší odměna b) 

nebyla možná. Je to spíš takové minimum.;'ll~lin 

i vysoká škola navíc nej ou občan ká dmzeru, ale i\!:' 
• , , kt a' rvd~ltlvnt Ol 

společnost s rucemm omezenyin, er , tr 
A pokud máte pocit, že jste vyděla l dost, mtižett' ~kob 

něco vrátit. Buď to investujete do ebr n~bo dob: do 
druhého a třeba i do vzdělávání dalších hdí ne 

dobrého výzkumu. 
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Letní měsíce tráví jaroslav Skála na kl idné usedlosti za 
Prahou. 

Podílet se tak rozsáhlým způsobem na 
terapeutickém vzdělávání vyžaduje hodně sil. 

echybívám? 
Stačím samozřejmě už jen na část. Nenakládám si 

velké dávky. a fakultu chodím stále, dokonce jsem si 
dodal odvahu a měl jsem i jednu přednášku na téma 
.Setkání, setkávání, zastavení a směrování " , kdy jsem 
svúj život nabídl jako setkávání s lidmi, se kte1ými jsem 
měl v životě kontakt, ať už to byli rodiče , u čite l é , klienti 
nebo žáci. Od všech jsem kromě toho, že jsem jim sám 
něco dal, také něco dostal. 

B. 3. První ples psychoterapeutů 
Přípravný 'b h 
á vy or zve do árodru110 domu na Vinohradec , 

~ mé ti Míru 9, Praha 2 na historicky první ples psycho-
perapeutů. Ple začíná v 19.00 cena vstupenky je 350 Kč. 
rogť3m · tane d ' 

23 00 . · c za oprovodu tanečního orchestru, od 
· 

10
m.ská hudební skupina, tombola s překvap ením. 

Vstu1>enky-P k.I d 
(tel.: 221 5 · 

0 8 na Národního domu na Vinohradech 
juh k % 221), elektronické objednávky: 

ana ®triton-books.cr. 
Cestnhýbo · d 

r. oc. Jaroslav Skála, PhDr. Hana Junová 
Informace· ''~" b I 
ple p )'ch · v.swe .cz/p espsychoterapeutu, 

oterapeutu@seznam.cz. 

Garantuji sebezkušenostní" , . 
skupin a vidím jak I kt ~- ,c~~t vycv1ku. Chodím do 
SURu jsem na~lno O~' o1 ~ sv_~ zaky o 1~ečovávají. V Big 
setkáním Tad · ' . gva~IZUJ! nábor, Jsem přítomen všem 
snažím být Y J~e~ Jeste zapoJen naplno. Hlavně se ale 
se kde dě" co neJ~c ve výcvikové obci v terénu a vědět co 
.. l:: co se .. JJe v supervizi, co se děj e ve , cvicf ch 
Jlllde, _snazun se z11s ťovat , jaká je úroveň přednái k 
Nechci zanedbávat ani vlastni sebevzděl ávání. Pa~. 
Maťová nu čt~, co se kde publikuje v různých 
na.klad~telsvtv1ch, a~ych byl informován o aktuálním dění. 

M?7slu1;, ze nevohm příliš velké tempo, ale ani nejsem 
od~az~n~, abych poslouchal jenom rozhlas nebo televizi. 
Mam Jme zdroje potřebných kontaktů a informací 
a hlavn ě neustálý kontakt s mladými lidmi. 

Jak vás mladí studenti přijímají? 
Někteří mě berou, někteří ne. Ale i když jsou různého 

věkového složení, dostávám od nich stále dost uj ištění 
že jsem mnohým ovlivnil život a že jsou strašně rádi, ž~ 
mohou výcvik nebo fakultu navš těvova t a že by bez toho 
vypadal jejich život jinak. Dostávám překvapivě hodně 
zpětných vazeb podle pravidla - když člověk něco dá, 
také něco dostane. Takže to všechno je pro mě vlastně 
radostná námaha. 

Jak vaše přednáška na psychoterapeutické fakultě 
dopadla? 

Výborně. Měl jsem pro studenty připravený svúj život 
jako šest patnáctiletek. První dvě patnáctiletky tvořily 
přípravu, trénink. Další tři patnáctiletky jsem naplnil 
svou profesionálni prací, především na klinice. Posledni 
patnáctiletka je rozběh po roce 1989. Povídal jsem jim 
s nápovědou hodinu. Potom jsme udělali diskuzi 
a nakonec jsem jim nabídl to, co dělám nesmírně rád, 
zpěv ódy na radost. Pozval jsem jich několik dopř:du: 
aby mi pomohli naučit zpěv ostatní, a nakonec dve ste 
sedmdesát lidí v celém sále zpívalo. To se mi stalo 
poprvé v životě, bylo to jako závěr, j~ko výsl_ede~ pohybu 
jednoho člověka po planetě a hlavne mezi hd1:11. A to~o 
sdělení nakonec vyústilo radostným akt~m z?evu. Mam, 
to nahrané, a když si to pustím, je tam c1tJt, ze tJ ostatm 
něco pochopili. 

Proč jste zvolil ódu na radost? 
Co lepšího můžete mít? U Apoliná_ře a v če:"ené?1, • 

dvoře jsme ji upravili jako znělku a Je?en nás muz1kalne 
vv , ient z toho udělal takovy 

zamereny pac . , irituál V něm je slyšet, jak zpívá 
psychotera~euuckýksdp. ámJ ··ej zazpívá skoro tři ta lidí, 
celá pospolitost, a yz v 

je vám dobře. . Ská/ o Schorm Jakub Hučín, foto archw}. " y a . 
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To je moje 
přiznání k řádu 
a k pořádku a jde 
to až tak daleko, 
že jsem do 
poslední šesté 
komunity Big 
SURu nepřijal 
kuřáky, i když to 
byli výborní 
lektoři. To je jako 
kdyby byl někdo 
obézní 
a přednášel 
o zdravém 
životním stylu. 
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